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ABSTRACT: This study was conducted to 1) isolate and characterize some rhizobia from some 

legumes, 2) determine the phylogenetic relationships among them; and 3) investigate their 

potential biological control agent. 24 Rhizobial isolates were obtained from five legumes namely; 

faba bean, lentil, pea, clover, and soybean.  Morphological characterization classified isolates into 

fast grower and slow grower. Also, their biochemical profiles using API 20E and API 20NE system 

showed large diversity which may reflect their adaptation in different environments. Moreover, 

molecular detection by 16S rDNA gene was able to characterize 19 of them to species level.  

Isolates from pea, faba bean, clover and lentil were Rhizobium leguminosarum and isolates from 

soybean were Bradyrhizobium japonicum.  This data supported the idea that there is a narrow 

diversity of species of rhizobia in Egypt. Phylogenetic analysis of the 19 isolates confirmed that the 

Bradyrhizobium japonicum isolates were phylogenetically divergent from all other isolates. Also, 

the phylogram revealed that each group of isolates originated from root nodule of a certain legume 

formed a separate sub-cluster. Besides a narrow range of interspecies variations was found which 

is consistent with the idea of biovars presence among species.  In addition, the 24 isolates showed 

strong inhibition of growth of Fusarium and Rhizoctonia phytopathogens.  However, results 

indicated that 25% of isolates were not able to solubilize tricalcium phosphate. On the other hand, 

the IAA production by the 24 isolates varied greatly among isolates.  Therefore, these results 

demonstrated that they may have the potential to act as biocontrol agents. Moreover, we 

characterize Nod D gene on the molecular level. Upon its isolation its size came to be 820 bp of 

nucleotides. This came to be true for all bacterial isolates except four isolates we did not succeed 

to isolate NodD gene. Moreover we used Quantitative Real Time PCR to study NodD gene 

expression. Seven nod D gene were down regulated and five were up regulated than 16S 

housekeeping gene. 
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    لبعض عزلات الرايزوبيوـ مف نباتات بقوليو مختمفو NodDدراسو التنوع الوراثى لجيف  عنواف الرسالة:
 إيناس محروس عبد الغنى أبو شريؼ اسـ الباحػث :

 الدكتوراه في فلسفه العلوم الزراعية الدرجة العممية:

 الوراثة القسـ العممى :

 81/3/0202: تاريخ موافقة مجمس الكمية 

 المنوفية جامعة الزراعة، كمية ، أستاذ متفرغ بقسـ الوراثة  رجاء عبد العزيز عيسىا.د.  :لجنة الإشراؼ
 المنوفية جامعة ، الزراعة كميةأستاذ متفرغ بقسـ الوراثة،   ىػػأ.د/عبدالمجيد إبراىيـ فيم  

 المنوفية جامعة ، الزراعة كمية ، مساعد بقسـ الوراثة أستاذ  ىػػػد/ عبد الفتاح مندى الزنات 
                            المنوفية جامعةأستاذ مساعد بقسـ الوراثة، كمية الزراعة،  ى ػػػػػػػػػػػػػػػػػػػد/ ىشاـ حسف نجات 

 

 الملخص العربى

( 0 ، بقوليو مختمفو التى تـ عزليا مف نباتات الرزوبيا سلالات بكتريا  بعض وتوصيؼ عزؿ( 8) عمى الدراسة ىذه أجريت
كما تـ دراسو قدره العزلات عمى إستخداميا فى المكافحو الحيويو ضد بعض ( 3 و ؛ بينيا فيما علاقو القرابو تحديد

 والبازلاء والعدس الفوؿ: وىي نباتات بقوليو خمسة مف Rhizobial عزلة 02 عمى الحصوؿ تـ. الممرضات النباتيو
 لمتوصيؼ تـ تصنيؼ العزلات إالى سلالات بكتيريو سريعو النمو وسلالات بطيئو النمو تبعا . الصويا وفوؿ والبرسيـ

 يعكس قد كبيرًا تنوعًا API 20NE و API 20E نظاـ تستخدـ التي الدراسات البيوكيميائيو أظيرت ، كما. المورفولوجي
. 16SrDNAلجيف اؿ PCRبعمؿ  الجزيئيو عمييا  تـ إجراء الاختبارات  ، ذلؾ مىع علاوة. المختمفة البيئات في تكيفيـ

 الصويا فوؿ مف والعزلات Rhizobium leguminosarum والعدس البرسيـ والفاصوليا البازلاء مف العزلات اتضح اف
 أكد. مصر في الرايزوبياضيؽ التنوع فى أنواع  فكرة البيانات ىذه دعمت لقد. Bradyrhizobium japonicum ىي

 مف phylogenetically مختمفو كانت Bradyrhizobium japonicum عزلات أف عزلة 81 لؿ الوراثي التحميؿ
لنباتات  الجذرية العقد مف التى تـ عزليا  العزلات مف مجموعة كؿ أف phylogram كشؼ ، أيضا. الأخرى العزلات جميع
 وجود مما أوضح امكانيو الأنواع بيف مف متماثمو مجموعة جانب إلى. منفصمة فرعية تشكؿ مجموعو معينة بقوليو

biovars و الفيوزاريوـ الفطريات النباتيو ) لنمو قوي تثبيط بعض العزلات أظيرت ، ذلؾ إلى بالإضافة. الأنواع بيف 
 مف. فى التربو الفوسفات إتاحو عمى قادرة تكف لـ العزلات مف٪  02 أف إلى النتائج أشارت ، ذلؾ ومع. الرايزوكتونيا(

 أنيا النتائج ىذه أثبتت ، لذلؾ. المنتجو بكؿ منيما IAA اظيرت العزلات المدروسو تباينا واضحا فى كميو ، أخرى ناحية
 عمى Nod Dبالاضافو الى ذلؾ تـ دراسو جيف  ، ذلؾ عمى وعلاوة. كمحفزات نمو نباتيو  العمؿ عمى القدرة لدييا تكوف قد

عند  زوج مف القواعد 102 إلى حجميا يصؿ  تـ الحصوؿ عمى حزـ لمجيف ، PCRعمؿ اؿ عند. الجزيئي المستوى
، اوضحت النتائج وجود تبايف كبير فى التعبير الجيني بيف NodD الجيني التعبير لدراسة Real time PCR استخداـ

المتبقيو كانت منخفضو في تعبيرىا الجيني عزلات  2عزلات تعبير جيني منخفض بينما اؿ  7العزلات المختمفو . أظيرت 
 . 16Sوذلؾ بالمقارنو بينيا وبيف التعبير الجيني لجيف 

 
 

 


